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Abstract 

 

 

Introduction: Menopause is a condition of reproductive system after 12 

continuous months of amenorrhea, there are reduction in ovarian follicles 

followed by many changes in hormones. Menopause can lead to imbalance 

between bone resorption and formation rates, also, during menopause, the 

hormonal change may affect oral cavity include salivary flow rate and pH, 

leading to make effect on periodontium and teeth. Osteoporosis, as well as, 

periodontitis, are the most common diseases in humans, representing a major 

public health problem. The normal level of vitamin D and testosterone may be 

changed in osteoporotic menopausal women. Adequate knowledge and 

attitude in relation to osteoporosis, vitamin D and oral health status are 

important for menopausal women's own health. 

Aim of study: Present study had been conducted for evaluating the impact of 

osteoporosis in menopausal women on oral heath in relation to knowledge, 

attitude and salivary constituents in Baghdad city/Iraq. 

Subjects, Materials, and Methods: In present study the total sample 

composed of 90 menopausal women, all women participating in this study 

were attending Medical city teaching hospital in Baghdad city. They were 

with the age ranged from (45-65) years old. Present study was cross sectional 

study. The study group consisted of 45 menopausal women with osteoporotic 

disease as appeared in dual energy X-ray absorptiometry (DEXA) scan. The 

control group consisted of 45 menopausal women without osteoporosis as 

appeared in dual energy X-ray absorptiometry scan. Oral examination was 

carried out under standardized conditions in which plaque and gingival indices 
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were examined. In addition, dentition status was checked out as caries 

experience. Probing pocket depth and attachment loss were examined. Saliva 

collection had been taken and determination of flow rate and salivary pH from 

it, also biochemical analyzing for vitamin D and testosterone had been 

determined. Women's knowledge and attitude about osteoporosis, vitamin D 

and oral health were assessed. Statistical Analysis and processing of the data 

were carried out using SPSS version 21. 

Results: Plaque and gingival indices were found to be higher in study group 

with no statistical significant differences; caries experience was found to be 

higher in study group with no significant differences. The percentage of 

periodontitis was high in both groups and the probing pocket depth score 1, 

clinical attachment loss score 1 and 2 were higher in study group with no 

significant difference except for clinical attachment loss score 1, it was 

significant. By analyzing the data of salivary flow rate and pH, finding 

showed that flow rate is higher in control group while salivary pH is higher in 

study group and both of them are not significant. Vitamin D level was lower 

in study group while testosterone level was higher in study group and both of 

them were statistically significant. Also about the knowledge and attitude of 

women toward osteoporosis, vitamin D and oral health, present study reported 

that statistically there was no differences. 

Conclusions: Results of present research revealed that menopause and 

osteoporosis had an effect on oral health status, leading to an increase in 

dental caries experience and periodontal disease, in addition these can be 

affected by changes in salivary flow rate, pH and study salivary constituents 

(testosterone and vitamin D levels). Despite of the women had some kind of 

knowledge toward oral health, but they need additional oral health preventive 

and educational programs to increase their attitude. 



 

 

 الخلاصه

مقدمة : بعد التناسلي أمراضالجهاز من حالة هو الطمث انقطاع21انقطاع من متواصلة شهرًا

لتغييراتفيالهرموناتالطمث،وهناكانخفاضفيبصيلاتالمبيضيتبعهالعديدمنا مكنأني.

نمعدلاتارتشافالعظاموتكوينها،وأيضًا،أثناءانقطاعيؤديانقطاعالطمثإلىاختلالالتوازنبي

،معدلتدفقاللعابودرجةالحموضة،قديؤثرالتغييرالهرمونيعلىتجويفالفمبمافيذلكالطمث

بالإضافةإلىالهرمونات،هناكالعديدمنالعوامل .نممايؤديإلىإحداثتأثيرعلىاللثةوالأسنا

الأخرىبمافيذلكالعواملالبيئيةوالوراثيةوالكيميائيةالحيويةالتيتؤديإلىفقدانالعظامبسبب

،وتمثلمشكلةيأكثرالأمراضشيوعًابينالبشرهشاشةالعظاموكذلكالتهابدواعمالسن،ه. العمر

كبرى عامة المصاباتقد.صحية النساء لدى والتستوستيرون د لفيتامين الطبيعي المستوى يتغير

فيمايتعلقبهشاشةالعظاموفيتاميندوحالةسلوكياتالمعرفةالكافيةوال .بهشاشةالعظامفيسناليأس

.صحةالفممهمةلصحةالمرأةبعدانقطاعالطمث

هشاشةالعظامفيسناليأسعلىصحةالفمفيماأجريتالدراسةالحاليةلتقييمتأثير:هدفالدراسة 

 .العراق/ومكوناتاللعابفيمدينةبغدادسلوكياتيتعلقبالمعرفةوال

امرأةفيفترة09فيالدراسةالحالية،كانتالعينةالكليةالمكونةمن:الموضوعاتوالموادوالطرق

التعليميالطبمدينهترددنعلىمستشفىانقطاعالطمث،جميعالنساءالمشاركاتفيهذهالدراسةي

تكونت .الدراسةالحاليةكانتدراسةمقطعية .ةسن(54-54)تراوحتأعمارهمبين. فيمدينةبغداد

من الدراسة ظهرفيمسح54مجموعة كما العظام فيسناليأسمصاباتبمرضهشاشة امرأة

امرأةفيسن54مجموعةالضابطةمنألفتالوت (DEXA) امتصاصالأشعةالسينيةثنائيالطاقة

تمإجراءفحص.  اليأسبدونهشاشةالعظامكماظهرفيمسحامتصاصالأشعةالسينيةثنائيالطاقة

اللثةبالإضافةإلىذلك،تمفحصحالةالبلاكوالفمفيظلظروفمعياريةتمفيهافحصمؤشرات

اللعابوتحديدمعدلعينهتمأخذ .ساراللثهانحفحصعمقالجيب. الأسنانكتجربةتسوسالأسنان

تم كما منه، اللعابية الحموضة ودرجة الالتدفق دعمل لفيتامين الحيوي الكيميائي تحليل

 .مهشاشةالعظاموفيتاميندوصحةالفبفيمايتعلقسلوكياتهنتمتقييممعرفةالنساءو .والتستوستيرون

 SPSS. من12ياناتباستخدامالإصدارتمإجراءالتحليلالإحصائيومعالجةالب

النتائج مععدموجودفروقذاتدلالةوجدأنمؤشراتالبلاكواللثةأعلىفيمجموعةالدراسة:

أعلىفيمجموعة. إحصائية لتكون تسوسالأسنان تجربة على العثور وجودتم عدم مع الدراسة

إحصائية ذاتدلالة لالتها .فروق المئوية المجموعتينكانتالنسبة كلا في مرتفعة السن بدواعم

أعلىفيمجموعةالدراسةمععدم1و2السريريوانحساراللثه،2وكانتدرجةعمقالجيب



 

 

منخلالتحليل .واضححيثيوجدفرق2السريريانحساراللثهوجودفرقمعنويباستثناءدرجة

ئجأنمعدلالتدفقأعلىفيمجموعةالتحكمبياناتمعدلتدفقاللعابودرجةالحموضة،أظهرتالنتا

كان  .لايوجدفرقواضحبينمايكونالرقمالهيدروجينياللعابيأعلىفيمجموعةالدراسةوكلاهما

 فيتامين د)مستوى في( أعلى التستوستيرون هرمون مستوى كان بينما الدراسة مجموعة في أقل

 وكان الدراسة فيمجموعة وأي .فرقواضحكلاهما معرفة حول هشاشةسلوكياتضًا تجاه النساء

 .العظاموفيتاميندوصحةالفم،أفادتالدراسةالحاليةأنهلاتوجدفروقإحصائية

الاستنتاجات على: تأثير لهما كان العظام الطمثوهشاشة انقطاع أن البحثالحالي أظهرتنتائج

إلىأنهايمكنأنتتأثراضاللثة،بالإضافةصحةالفم،مماأدىإلىزيادةتجربةتسوسالأسنانوأمر

مستوياتالتستوستيرون ( بالتغيراتفيمعدلتدفقاللعابودرجةالحموضةودراسةمكوناتاللعاب

علىالرغممنأنالنساءلديهننوعمنالمعرفةتجاهصحةالفم،إلاأنهنبحاجةإلى. )وفيتاميند

لصحة إضافية وتعليمية وقائية برامج لزيادة سلوكياتهنالفم .
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